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7. 5. 2023 – Věřící v bláznovství 

 

1. čtení: 1Kor 1, 22-31 
 
Píseň: NEZ420 – Bojujte, bojujte dál 

 
Základ kázání: Lk 24, 1-11 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

v řadě příkladných biblických postav samozřejmě nemůžeme 
vynechat ženy. Některým jsme se již věnovali. Např. Marii, Ježíšově 
matce nebo bezejmenné ženě, která trpěla dvanáct let krvácením. 

Přidejme tedy další: Dnes ty ženy, které se jako první setkaly 
s důsledky Ježíšova vzkříšení. V jiných podáních se dokonce jako 
první setkaly přímo se Vzkříšeným (J nebo Mt). 

Lukášovo podání ponechává tyto ženy bez přímé zkušenosti 
setkání se Vzkříšeným. A tak drží náročnost a bláznivost celé 
základní křesťanské zvěsti: Ježíš byl vzkříšen. 

O to silnějším, nápadnějším příkladem však tyto ženy jsou. 
Zatímco v Matoušově a Janově podání přicházejí za učedníky nejen se 
zvěstí Božího posla, ale také s přímým, osobním setkáním se 
Vzkříšeným, zde ani v Markově podání ne. 

Mají „jen“ svou důvěru. Znalost Boží milosti. Připomínku 
Kristových slov. Prázdný hrob. A bláznivou zprávu: Smrt byla 
poražena. Justiční vražda Ježíše z Nazaretu byla poražena – a 
obrácena v nepředstavitelné dobro. Po smrti je život. Dokonce život 
plně mimo a nad nám zvyklými kategoriemi. Život, na nějž je krátká 
smrt, zlo, hřích, hloupost i cokoli dalšího z tohoto světa. 

A tak měly „jen“ bláznivou zvěst nekonečně Boží lásky a milosti. 
„Jen“ šílenou zprávu o Bohu, který sám splatil dluh, který všichni lidé 
dluží Jemu. Svým hrozným utrpením a smrtí. Kam se na to hrabou 
nabídky sebelákavějších dnešních reklam, politických stran, kultů, 
ezoterických učitelů a nejrůznějších guru? 

Podle toho také zareagovali učedníci: Nevěřili jim. Dokonce jim 
slova těch žen připadala jako blouznění. Jako hromadná halucinace 
smutných žen – vyfantazírovali si nesmysly o životě po smrti. O 
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obětujícím se Bohu. O pravdě a lásce vítězící nad lží a nenávistí. O 
objektivní spravedlnosti vstupující do tohoto světa – a porážející 
příšernou nespravedlivost lidských soudních systémů. 

Kdo by tomu věřil? 
Což dobře odráží také dnešní oddíl z dopisu do Korintu. Biblické 

epištoly jsou starší, a tak původnější, než evangelia. Tak je skoro až 
s podivem, že evangelia nepřikrášlila tyto události. Že nevykreslila 
učedníky jako „silné ve víře.“ Nýbrž jako zase znovu nevěřící. 
Nedověrné. Přesvědčené o vlastní chytrosti a znalosti světa. I Boha. 

Proto „my kážeme Krista ukřižovaného.“ Nekážeme nijak 
důrazně zázračná znamení. A divy silné lidské víry. Občas si to 
zkusíme. Nekážeme moc lidskou moudrost. I to si občas zkusíme. 
Kážeme Krista, který prohrál pro své spoléhání na Hospodina 
všechno, co člověk prohrát může. A proto vyhrál všechno podstatné 
pro sebe i všechny ostatní. 

Tak je zřejmé, proč šlo o kámen úrazu už před dvěma tisíci lety. 
Proč jde o kámen úrazu také dnes. Vždyť je to očividně nelogické – 
vyhrát prohrou. Být silný slabostí. Být moudrý bláznovstvím. Cenit si 
bezcenného. Vyvolit to, co není – a obrátit to, co je, v nic. Věnovat víc 
času, peněz, námahy i péče neurozeným a opovrženým – místo 
talentovaným, schopným, šťastně narozeným, bohatým, důležitým a 
mocným. 

A ještě se právě tímhle máme chlubit! Jako ty ženy, kterým 
nevěřili ani nejbližší Ježíšovi učedníci. Jako celá raná, dvě stě let 
pronásledovaná, Církev. 

Ačkoli charismatická a letniční uskupení a hnutí dělají obvykle 
opak: Hlavně nabízet právě líbivé a lidsky moudré. Koneckonců 
právě na to mladí naletí. A až dozrají, nedejbože zestárnou, tak o ně 
v takových uskupeních stejně nikdo zájem nemá. Hlavně nabízet 
mocné činy, uzdravování – nebo hlavně o nich alespoň kázat a 
vyprávět. Jen blázen by věřil, že někdo uvěří v Ukřižovaného. Jenže 
bez víry v Ukřižovaného nelze pravdivě věřit ve Vzkříšeného. 

Tak proč to ale funguje? Proč navzdory lidské logice je jediným 
osvědčeným nositelem dobrého lidského života právě víra 
v Ukřižovaného a Vzkříšeného? Proč ta jediná aktivuje vysvobození 
z vlivu hříchu mezi dětmi, seniory i všemi generacemi mezi nimi? Jak 
z hříchu vlastního, tak z hříchu vnějšího? 
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Jak to, že hnutí kázající líbivě se už dávno nestala dominantní 
podobou Kristovy Církve? Vždyť zdůrazňují mocné činy, zázraky, 
moudrost, chytrost, úspěch, že všechno dobře dopadne a budeme se 
mít dobře, když budeme věřit? Některé slibují dokonce pozemskou 
moc a vliv? 

Protože takové zvěstování přesvědčuje jen krátce. Pár let, 
maximálně nízká desetiletí. Pak objektivní realita světa rozbourá 
líbivá hesla, víru v sebe, že my porazíme zlo. Že jsme sami o sobě 
dobří a slušní lidé. A tak stále znovu odhaluje realita světa líbivá 
náboženské hnutí jako podfuk. Kterému někdy uvěří i jeho 
zakladatelé a vůdci. 

Protože tváří v tvář lidskému zlu se vše lidské ukazuje být 
znovu a znovu slabé. Nedostatečné. Selhávající. A často se dokonce ke 
zlu a hříchu s chutí a radostí právě to lidské přidává. Protože hřích 
v lidském pohledu je logický: Nabízí můj úspěch, prospěch. Dobro a 
zisk pro mě. Potvrzuje mi vlastní ego a pýchu, důležitost a úžasnost. 
Dobrotu a zvláštnost a že jsem/jsme lepší než ostatní. 

Kdežto Pán Kristus zvěstuje utrpení, bolest, prohru, posměch, 
nevíru i těch nejbližších. Připomíná lidské selhání a slabost. 
Neurozenost každého člověka. Že většina lidí není moudrých 
v lidských očích. Ani chytrých. Ani úspěšných. Ani úžasných. A ve 
finále ani mocných. Právě to ale hřích a zlo slibuje a nabízí – výměnou 
za oběť vlastní duše. Svobody. Slušnosti. Nejbližších. A hlavně 
výměnou za oběť kdejakého jiného člověka. 

Kdežto Pán zvěstuje svou vlastní oběť. Také na kříži. Tak logicky 
ani učedníci nevěřili ženám. Logicky od počátku v křesťanských 
sborech vznikaly absurdní myšlenky. Např.: Protože věříme ve 
vzkříšení, nemusíme pracovat (Tesalonika). Protože věříme ve 
vzkříšení, můžeme se věnovat incestu s vlastní matkou a tolerovat ho 
ve sboru (Korint). Protože věříme ve vzkříšení, konečně jsme 
svobodní naplňovat své touhy, chutě a plány (Galatie). 

Tak na té Boží moudrosti možná něco je. Ačkoli je většinou zcela 
v protikladu k lidské. Pokud totiž budeme obětovat ostatní pro vlastí 
dobro, dříve nebo později ty oběti dojdou. Tak se takový systém 
průběžně hroutí. Pokud ale budeme obětovat sami sebe pro dobro 
ostatních, pak takovou oběť může přinášet kdokoli. A systém je velice 
udržitelný. 
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Navíc o to funkčnější, že osvědčený tisíciletími. A ve všech 
možných i nepředstavitelných situací jednotlivců i celé planety. 
V nejrůznějších kulturních, dobových, ekologických i ekonomických 
podmínek. Uprostřed stoletých válek, světových válek, domácího 
násilí, politické zkorumpovanosti i morových epidemií. Také proto 
rostoucí i dnes. 

Protože zvěstuje lidskou slabost. A tak pravdu. Protože zvěstuje 
Boží vítězství skrze slabost a ponížení. Protože si ani Bůh ani Ježíš na 
nic nehráli. Nikomu nemazali med kolem úst. A tak spolu se slovem 
milosti a nabídkou spásy vždy vyslovovali také slovo soudu. 

A uprostřed toho všeho se stále znovu obraceli hlavně ke 
slabým, nemocným, odstrkovaným, nechtěným, zotročeným, 
zbídačeným a vykořisťovaným. A tak proti vykořisťovatelům a 
zotročujícím a přesvědčeným o vlastní skvělosti, moci, urozenosti a 
moudrosti byť i vlastních učedníků. Tak je logické, že právě ve 
střední a západní Evropě je křesťanství lehce na úbytě. Stejně jako 
v Severní Americe. Ale všude jinde po světě je tomu právě naopak. 

A tak je logické, že i ty ženy riskovaly vlastní ponížení a 
trapnost zvěstí o prázdném hrobu. Zprávou o vzkříšení. O věčném 
životě. O Boží lásce a obětavosti. O Kristově věrnosti a vytrvalosti. O 
vítězství dobru nad zlem. O absolutně svatém Bohu, která jedná a 
působí v tomto světě. 

Protože právě to dělal také Ježíš Kristus. Od vánočního vtělení 
až po umírání na kříži. A právě tím přemohl smrt. A strach. A zlo. A 
hřích. A slabost. A zbabělost. A zkorumpovanost. A pýchu. V sobě i 
pro všechny ostatní. Pro všechny, kdo uvěří stejné bláznivé, 
bláznovské zvěsti. Pro všechny, kdo budou stejně jako ty ženy, 
proroci, apoštolové, praotci i Ježíš riskovat v žití této víry. A v jejím 
vyprávění dál. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ258 – Pane Ježíši Kriste, tys Syn Boží zajisté 


